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31 траўня ў Віцебскім раёне патануў выпускнік адной 
з школ Віцебску.

Трагедыя здарылася ўвечар 30 траўня на закінутым 
кар‘еры, размешчаным за 3 км ад вёскі Аўдзеевічы 
Віцебскага раёна. 15 падлеткаў адзначалі заканчэнне шко-
лы і апошні званок, аблюбаваўшы месца для распівання 
спіртнога на беразе штучнага вадаёма. Са слоў відавочцаў, 
каля 21.00 адзін з іх вырашыў выкупацца. Адплыўшы ад бе-
рага прыкладна на 20 м, ён нечакана знік пад вадой. 

Спробы прыяцеляў самастойна выратаваць хлопца 
апынуліся беспаспяховыя, і яны выклікалі выратавальнікаў. 
Аднак цела загінулага юнака пакуль знайсці не атрымала-
ся. Пошукі працягнуцца. Па дадзеным факце праводзіцца 
праверка.

Ян Сведка.

Набажэнства пачало-
ся св. Імшой у парафіі Езуса 
Міласэрнага. Варта адзна-
чыць, што не так даўно там 
быў кансэкраваны будынак 
касцёла – новай катэдры. 5 
чэрвеня быў таксама абвеш-
чаны біскупам Уладзіславам 
днём духоўных сустрэч для 
духавенства дыяцэзіі. Таму на 
малітоўным спатканні было 
шмат святароў-гасцей. Усе свя-
тары разам са сваім біскупам 
цэлебравалі Эўхарыстычную 
Ахвяру. Слова Божае прамовіў 
пастыр дыяцэзіі. Ён падкрэсліў 
вялікую любоў Бога, які захацеў 
застацца з людзьмі у Сакрамэн-
це свайго Цела і Крыві. Біскуп 
Уладзіслаў заахвоціў вернікаў 
наследаваць Хрыста ў шчырай 
узаемнай любові, узмацняючы 
сябе Святой Эўхарыстыяй.

Пасля св. Імшы распачалася 
сама эўхарыстычная працэсія. 
Вуліцамі Віцебска пад гукі ар-
кестра і пабожных каталіцкіх 
спеваў працэсія рушыла ў на-
прамку касцёла Духа Святога. 
Найсвяцейшы Сакрамэнт па 
чарзе між чатырма стацыямі 
неслі святары Віцебскай 
дыяцэзіі: кс. Францішак Кісель 
з Полацка, кс. Мечыслаў Ян-

чышын з Глыбокага і кс. Раман 
Мурзіч з Віцебска. Традыцый-
на падчас працэсіі чатыры 
разы было спяванае Евангел-
ле. Адметна тое, што пры трэ-
цяй стацыі Евангелле спявалі 
святары грэка-католікі.

На заканчэнне працэсіі 
ўсіх прысутных Найсвяцей-
шым Сакрамэнтам благаславіў 
біскуп Уладзіслаў Блін. Ён так-
сама падзякаваў парафіянам 
віцебскіх парафій за добрую 
арганізацыю свята, хору і ар-
кестру за музычнае суправад-
жэнне, а міліцыі за бяспеку 
падчас руху працэсіі. Пробашч 
парафіі Духа Святога а. Андрэй 
Каліцяк SDS запрасіў святароў 
і вернікаў на пачастунак у 
парафіяльным доме.

Ужо каторы год 
эўхарыстычная працэсія ў 
Віцебску збірае вернікаў з усёй 
дыяцэзіі. Вельмі радасна тое, 
што Хрыстус сёння патрэб-
ны людзям. Напэўна ў сэрцах 
многіх надоўга застануцца сло-
вы з эўхарыстычнага спеву: 

Твая чэсць, слава, наш до-
бры Пане,

З веку да веку не пераста-
не! 

Кс. Віктар Місевіч. 

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	
волі»	паведаміце	рэдакцыі	
аб	гэтым	–	зрабіце	бесплат-
ную	падпіску.
•	 Рэдакцыя	 «Покліч	

волі»	 	 змяшчае	 бясплат-
ныя	 абвесткі	 чытачоў	 вы-
дання.	Дзеля	размяшчэння	
абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	 патэлефануйце	 ў	 рэ-
дакцыю.
•	 Калі	 парушаны	

вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	права	і	пошуку	бя-
сплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Покліч	волі».
•	 Рэдакцыя	 запрашае	

да	 супрацоўніцтва	 неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

У раёне патануў выпускнік

Палітычны актывіст быў арыштаваны разам 
са сваім малодшым братам Віталем увечары 8 
траўня ля крамы “ Веста” № 145, што месціцца 
поруч з плошчай Перамогі. Міліцыянты, якія 
яго затрымлівалі, сцвярджаюць, што каля 20.00 
яны сталі сведкамі неэтычных і асацыяльных 
паводзінаў вышэйазначаных асобаў. Браты ў 
асабістай размове між сабою “ ўжывалі нецэнзур-
ныя выразы, наўмысна парушалі грамадскі пара-
дак і спакой грамадзянаў”. На этычныя заўвагі 
міліцыянтаў тыя не рэагавалі, і прадстаўнікі 
правапарадку вымушаныя былі транспарта-
ваць нежадаючых падпарадкоўвацца асобаў у 
міліцэйскі пастарунак, каб скласці на іх пратакол 
аб затрыманні. 9 траўня браты правялі за кратамі. 
Свята вялікай перамогі прайшло міма. 

Нягледзячы на тое, што сведка Зайцава О.П., 
касір крамы “Веста”, паказала, што шматкроць 
бачыла Сяргея Каваленку ў магазіне, але за-
сведчыць супрацьпраўныя дзеянні апошня-
га не можа, суд прыняў рашэнне пакараць “ 
бэнээфаўца” штрафам—знайшліся іншыя, больш 
пільныя сведкі.

Суд не ўсумніўся ў тым, што віна Каваленкі цал-
кам падцверджана матэрыяламі справы, і  палічыў 
іх “ поўнымі, канкрэтнымі і паслядоўнымі”.

Сяргей Каваленка вінаватым сябе не прызнаў і 
лічыць, што ён з братам затрыманы супрацўнікамі 
міліцыі  па надуманым повадзе. Ён перакананы 
ў сваёй наўмыснай ізаляцыі і лічыць, што ўлада 
напярэдадні 9 траўня вырашыла затрымаць яго 
як актыўнага, свядомага патрыёта, каб засцераг-
чыся ад чарговага вывешвання нацыянальнага 
беларускага бел-чырвона-белага сцяга, якога 
яна палохаецца, як чорт ладана.

Довады падсуднага на гэты конт “ прызнаюц-
ца судом недакладнымі і ўспрымаюцца, як жа-
данне пазбегнуць адказнасці за здзейсненае”. 
Паводзіны Сяргея ўспрымаюцца, як яўная непа-
вага да грамадства.

Асабіста для мяне, тлумачэнні Сяргея падаюц-
ца як лагічнымі, так і пераканаўчымі. Ужо адно 
тое, што прысуд, вынесены яму, быў зачытаны 
суддзём Віктарам Калбун па-расейску—ёсць 
дробнай абразай і непавагай да правоў свядо-
мага беларуса С.Каваленкі, які патрабуе весці 
нават свае судовыя працэсы па-беларуску і які 
жадае чуць на сваёй беларускай зямлі белару-
скую мову. Чамусьці існае чынавенства разумее 
двухмоўе, не як абавязак дасканала валодаць 
абедзьвюма мовамі, а як магчымасць не кары-
стацца беларускай. Менавіта супраць гэткай 
беларусафобіі і нацыянальнай аніміі высту-
пае Сяргей Каваленка сваімі акцыямі. Гэткімі ж 
крытэрамі кіраваўся палітычны актывіст і 7 студ-
зеня, вывешваючы на галоўнай яліне горада на-
цыянальны сцяг. Таму ягоныя ўчынкі і паводзіны 
носяць выразны палітычны характар, хаця ўлада 
імкнецца зляпіць з патрыёта звычайнага хулігана. 
Ствараецца такое ўражанне, быццам ва ўсім го-
радзе, для праваахоўчых ворганаў больш няма 
іншых справаў, як паляваць на Сяргея і ягоных 
паплечнікаў.

Калі ў гэты ж дзень увечары я вяртаўся да-
дому, то стаў сведкам насамрэч асацыяльных 
паводзінаў. На вуліцы Герцана купка дзетак 7-9 
класа, з прыкметамі падвышанай эмацыйнасці, 
акупавала трамвайны прыпынак і гучна сы-
пала мацюкамі, палохаючы мінакоў. Пільныя 
міліцыянты чамусьці не з’явіліся, не забралі 
парушальнікаў спакою і не аштрафавалі бацькоў 
гэтых юных хуліганаў. 

10 чэрвеня адбудзецца працэс над братам 
Сяргея Віталем Каваленкам.

Ян Сведка.

Вынесены чаргоВы 
прысуд сяргею 
КаВаленКу

У Віцебску 5 чэрвеня католікі ўрачыста святкавалі 
Божае Цела. Само свята адзначалася ў парафіях у 
чацвер, а ў суботу вернікі з розных парафій з’ехаліся ў 
Віцебск, каб прайсці ў эўхарыстычнай працэсіі. Акра-
мя віцеблян у набажэнстве прымалі ўдзел католікі з 
Пастаў, Глыбокага, Браслава, Полацка і інш парафій 
Віцебскай дыяцэзіі.

працэсія ў гонар 
Божага цела ў ВіцеБсКу

8 чэрвеня ў адміністрацыі Першамайскага раёну ў прысутнасці адказнага па адміністрацыйнай справе былога 
кандыдата ў дэпутаты па Чарняхоўскай выбарчай акрузе №55 Алеся Кузняцова мусіў адбыцца ейны разгляд. У буды-
нак адміністрацыі раёну Алесь увайшоў у азначаны ў позве час, але на паседжанне камісіі не з’явіўся.

22 красавіка блізу 
21 гадзіны 
н а п я р э д а н н і 

выбараў у мясцовыя саве-
ты на вуліцы Гарбачэўскага 
ў г.Віцебску  быў затрыманы 
кандыдат у дэпутаты Алесь 
Кузняцоў. Затрыманне здзейсніў 
не абы хто, а сам начальнік 
аддзела грамадскай бяспекі 
аблвыканкаму падпалкоўнік 
міліцыі Ігар Скарынкін. Алесь 
быў абвінавачаны ў наўмысным 
расклейванні сваіх перадвы-
барчых улётак у недазволеных 
месцах. Саміх улётак і сродкаў 
прымацавання іх да  недазво-
леных месцаў у затрыманага 
знойдзена не было. Нягледзячы 
на адсутнасць наяўных доказаў 
на А.Кузняцова была заведзе-
на адміністрацыйная справа. 
Сведчанняў такога ўплывовага 

чыноўніка, як І. Скарынкін 
аказалася дастатковым для 
высоўвання абвінавачванняў у 
бок мясцовага апазіцыянера.

 У тое, што сутыкненне гэтых 
двух асобаў было выпадковым 
верыцца слаба. Любая праява 
падвышанай палітычнай і сацы-
яльнай актыўнасці грамадзянаў 
без санкцыі на тое органаў 
улады ўспрымаецца апошняй 
не проста насцярожана, а на-
ват варожа. Такое ўражанне, 
быццам перманентны “ вечны 
бой” з іншадумствам тут ніколі 
не скончыцца. У адзін і той жа 
час, у адной краіне—два све-
ты, дзве мовы, дзве сістэмы 
каштоўнасцяў, свае героі і 
куміры. Улада сваімі надуманымі 
забаронамі і фобіямі вымацоўвае 
нябачную бярлінскую сцяну, 
падзяляючы людзей на сваіх 

і чужых. Вельмі небяспечная 
справа. Хаця ні сама ўлада, ні 
непасрэдныя выканаўцы ейных 
непрадуманых установак гэтага 
пакуль не ўсведамляюць. 

Алесь даўно адчуў падвыша-
ную ўвагу да сваёй персоны з 
боку праваахоўных органаў і 
ніколькі не сумняецца ў пераду-
зятым стаўленні да сябе. Таму тое, 
што апазіцыянер на  знак пратэ-
сту супраць   свайго незакон-
нага затрымання не з’явіўся на 
паседжанне адміністрацыйнай 
камісіі ўспрымаецца лагічным 
і паслядоўным учынкам. А. 
Кузняцоў запатрабаваў у 
адміністрацыі раёну кнігу 
заўвагаў і прапаноў, дзе зрабіў 
запіс пра парушэнне чальцамі 
каміссі дэрэктывы прэзідэнта 
РБ № 2 ад дэбюракратызацыі 
дзяржапарата і запатрабаваў па-

караць вінаватых. Для разгляду 
сваіх адміністрацыйных справаў 
грамдзяне запрашаюцца на 
адзін і той жа час. А. Кузняцоў 
лічыць такую практыку заган-
най. Графік запрашэння мусіць 
быць больш гібкім, прыкладна, 
як у паліклініцы. 

Але прычыны гэткага “ дэмар-
шу” з боку палітычнага актывіста 
ўсё ж такі больш глыбокія: у на-
шай краіне апазіцыя нахабным 
чынам выціскаецца існай уладай 
з  легальнага поля дзейнасці. 
Сітуацыя, калі ў адной краіне 
існуе такая гранічная падзе-
ленасць паміж палітычнамі 
апанентамі з’яўляецца нена-
туральнай і небяспечнай. І гэта 
мусіць разумець і існая ўлада і на-
род, які па-ранейшаму паводзіць 
сябе досыць пасіўна і абыякава.

Рэдактар.

Два светы, дзве сістэмы каштоўнасцяў

8 чэрвеня суддзя Першамайскага раённага 
суда г. Віцебска Віктар Калбун абвесціў прысуд 
чальцу партыі КХП-БНФ Сяргею Каваленку. 

У Віцебску нішчуць плакаты

Некранутымі засталіся 
хіба што некалькі плакатаў, 
якія былі вывешаны на до-
шках для аб’яў і ў пад’ездах 
жылых дамоў па праспэкце 
Будаўнікоў. Але мясцовыя 
жыхары распавядаюць, што 
да іх падыходзілі міліцыянты 
ды пыталіся: ці не вядома, 
хто плакаты павесіў?

Гэтыя плакаты рэкламу-
юць кнігу нарысаў «100 
твараў беспрацоўя», прэ-
зэнтаваную днямі ў Мен-

ску ў рамках кампаніі «Га-
вары праўду!» Неўзабаве 
падобная прэзентацыя 
адбудзецца ў Віцебску, на 
якой раздаць гэтую кнігу 
ахвотным. Дарэчы, два на-
рысы ў ёй прысвечаныя 
жыхарам абласнога цэнтру 
— праваабаронцу Леаніду 
Свеціку і мастачцы Сьвят-
лане Баранкоўскай, якія 
страцілі працу з палітычных 
прычын.

Ян Сведка.

У сувязі з праблемай размяшчэння газеты “Покліч волі” 
на партале http://haradok.belarda.org/  наша газета стала 
будзе размяшчацца на партале http://kamunikat.org/ , 
дзе зацікаўленыя грамадзяне могуць яе спампаваць са 
старонкі: http://kamunikat.org/poklicz_voli.html , што у 
каталагу “Пэрыёдыка” для далейшага выкарыстання. 

“Покліч волі” у Інтэрнэце

Некалькі дзясяткаў плакатаў «100 твараў 
беспрацоўя» зьявіліся 3 чэрвеня ў розных раёнах го-
раду. Але ўбачыць іх пасьпелі нямногія — плякаты 
зьнішчалі дворнікі і супрацоўнікі міліцыі.
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ВіцеБсК разВітаўся з 
журналістам 

К о п і я  т у р ы н с К а й 
п л а ш ч а н і ц ы  п р ы Б уд з е 
ў  В і ц е Б с К

Урачыстае прывітанне 
Плашчаніцы адбудзецца ў няд-
зелю 20 чэрвеня ў 9.30 ў касцё-
ле Езуса Міласэрнага. Далейшае 
пілігрымаванне па дыяцэзіі і 
дакладная праграма прабыван-
ня Плашчаніцы ўдакладняюцца. 
Адказны за арганізацыю гэтых 
мерапрыемстваў - кс. Дзмітрый 
Іваноў з Сянна.

Турынская Плашчаніца - гэта 
чатырохмятровае льняное па-
латно, у якое, па паданні, Юзаф 
з Арыматэі завярнуў цела Езу-
са Хрыста пасля Яго смерці на 

крыжы. Яно захоўваецца ў са-
боры Святога Яна Хрысціцеля ў 
Турыне (Італія). Адсюль і назва 
Плашчаніцы – Турынская. На тка-
ным саване, у які было абгорну-
та цела Езуса Хрыста, цудоўным 
чынам засталіся адбіткі аблічча і 
цела Збавіцеля, сляды крыві, якая 
цякла з ран. Саван-Плашчаніца 
з’яўляецца адной з найвялікшых 
рэліквій хрысціянства, сведчан-
нем галгофскіх падзей двухтыся-
чагадовай даўнасці.

Кс. Віктар Місевіч.

Сяргей Сяргеевіч сыйшоў на 
69-м годзе жыцця. Незадоўга да 
свайго юбілею з такой шчаслівай 
лічбай “сем”. Колькі яшчэ было 
планаў, ненапісаных цікавых 
артыкулаў, людзей, якім ён мог бы 
дапамагчы моцай свайго пяра. 

Аднак смерць, на жаль, не 
спыняецца ні перад талентам, ні 
перад ягонымі няздзейсненымі 
марамі, ні перад ягоным будучым 
юбілеем… Не шкадуе родных, 
сваякоў і сяброў, для каго смутак 
па памерлым будзе незагойным. І 
штодзённым.

Аднак ёсць такая рэч, як памяць. 
І таму Буткевіч не сыйшоў у нябыт. 

Развітацца з ім прыйшлі тыя, 
каму былі дорагі імя, справы і 
душа гэтага чалавека. Каля труны 
мноства жалобных вянкоў і жывых 
кветак – півонь, руж, гваздзікоў, 
рамонкаў… І людзей – калег па 

прафесіі, прадстаўнікоў віцебскай 
творчай інтэлігенцыі. Прыехаў з 
Мінска Іосіф Сярэдзіч – галоўны 
рэдактар газеты “Народная 
воля”, выдання, з якім С.Буткевіч 
супрацоўнічаў да апошняга дня 
жыцця. Быў разгорнуты бел-
чырвона-белы сцяг з жалобнай 
стужкай.

Вечная памяць! 
Яна Ільіна.

Бандэраўская спадчына
Дыскусія пра Бандэру, вядома, 

не знікне з украінскага жыцця, якія 
б рашэнні ні прымаў Еўрапейскі 
парламент і якія б захады ні рабіў 
рэжым Януковіча. Бо датычыць яна 
найперш не гісторыі, не палітыкі або 
ідэалогіі, а ідэнтычнасці.

Бандэра, як і АУН/УПА, — гэта 
метанімія дзвюх розных спадчын, 
якія былі гістарычна непадзельнымі, 
аднак разышліся цяпер у два цалкам 
розныя дыскурсы і сфармавалі дзве 
розныя дыскусіі, якія часта, наўмысна 
і ненаўмысна, перамешвалі, робячы 
і без таго складаную праблему яшчэ 
больш заблытанай.

Да ліпеня 1941 г. Бандэра і 
яго АУН хацелі стаць саюзнікамі 
немцаў з надзеяй атрымаць нацыя-
нальную незалежнасць, якую яны 
разглядалі як найвышэйшы прыя-
рытэт. А нацысты хацелі, каб тыя 
былі толькі калабарацыяністамі, а 
не саюзнікамі. І калі ўкраінцы пас-
ля нападу немцаў на СССР абвясцілі 
незалежнасць у Львове 30 чэрвеня 
1941 г., нацысты не ўспрынялі гэта як 
факт, які адбыўся. У пэўным сэнсе, як 
сарданічна адзначае Матыль, немцы 
міжволі выратавалі нацыяналістаў 
ад лёсу калабарацыяністаў і, магчы-
ма, фашыстаў.

Яны нанеслі ўдары па АУН у 
сярэдзіне 1941 года, пасадзілі Бан-
дэру ў Заксенхаўзен, а двух яго 
братоў — у Аўшвіц і даручылі геста-
па знішчыць усю нацыяналістычную 
сетку. «Тады нацыяналісты Бандэ-
ры падаліся ў падполле і нарэшце 
прыйшлі да кіравання масавым ру-
хам супраціву, які ваяваў з немцамі, 
а пасля з камуністамі. Нямецкія 
дакументы дастаткова поўна 
адлюстроўваюць, як нацысцкая 
ўлада ставілася да Banderabewegung 
— як да сур’ёзнай антынямецкай 
сілы». [12]

Прыпісваны АУН антысемітызм 
з’яўляецца яшчэ больш складанай і 
контраверсійнай справай, бо, з ад-
наго боку, непрыязнасць ці нават ва-
рожасць да габрэяў была сапраўды 
распаўсюджанай з’явай сярод 
многіх украінскіх нацыяналістаў, 
але з іншага — яны не разглядалі 
габрэяў як галоўных і спрадвеч-
ных ворагаў, хутчэй бачылі ў іх (ці 
ў большасці з іх) апартуністычных 
саюзнікаў палякаў ці саветаў, якіх 
лічылі сваімі сапраўднымі ворагамі. 
Гэтая антыгабрэйская перадузя-
тасць, безумоўна, падштурхоўвала 
асобных нацыяналістаў да 
антыгабрэйскіх эксцэсаў, аднак яго 
непраграмны, неідэалагічны харак-
тар пакідаў значную прастору для 
супрацоўніцтва з тымі габрэямі, якіх 
яны лічылі «сваімі», г.зн. лаяльнымі 
да ўкраінскай справы. Таму даволі 
значная колькасць габрэяў была вы-
ратаваная нацыяналістамі, а нека-
торыя нават далучыліся да УПА, каб 
ваяваць і з нацыстамі, і з саветамі.

Кожны, хто цікавіцца гісторыяй 
Савецкай Украіны, ведае, што 
партызаны, якія змагаліся пад 
лозунгамі Бандэры, супраціўляліся 
ўсталяванню сталінскага кіравання 
з вялізнай адданасцю. Таму, думаец-
ца, у рашэнні Юшчанкі ёсць пэўная 
бінарная палітычная логіка: 

уславіць Бандэру — гэта адкінуць 
Сталіна і адпрэчыць любыя прэтэнзіі 
Масквы на ўладу над Украінай. [15]

Аляксандр Матыль акрэсліў пра-
блему яшчэ больш выразна: «Сучас-
ныя ўкраінцы, якія лічаць Бандэру 
героем, узвялічваюць яго і непахісны 
супраціў яго руху Савецкаму Саюзу 
ў 1939—1955 гг. Ніхто не ўхваляе 
гвалт нацыяналістаў над палякамі 
і габрэямі, але мала хто лічыць яго 
галоўным у тым, што ўяўляюць са-
бою Бандэра і нацыяналісты: у адмо-
ве ад усяго савецкага, у адмаўленні 
антыўкраінскага паклёпу і ў 
безумоўнай святасці незалежнасці 
Украіны. Бандэру і нацыяналістаў 
разглядаюць таксама як супрацьле-

гласць карумпаванай, карыслівай 
украінскай эліце, якая дрэнна 
кіравала Украінай апошнія 20 гадоў. 

Апошні пункт асабліва важны. 
Ён сведчыць, што Украіна не толькі 
не з’яўляецца «нармальнай» краінай 
з моцнай ідэнтычнасцю і бяспеч-
най дзяржаўнасцю, што свабодна 
выбірае паміж аўтарытарызмам і дэ-
макратыяй, то бок паміж крыптафа-
шысцкай спадчынай, якую ўвасабляе 
Бандэра і АУН, і ліберальна-
дэмакратычнымі каштоўнасцямі, 
якія прапагандуе ЕС. Рэчаіснасць, 
на жаль, іншая. Украінская 
дзяржаўнасць і суверэнітэт не аба-
роненыя ад ўсё больш нахрапістай 
Расіі, а ўкраінская ідэнтычнасць 
абарыгенаў адчувае магутны моўна-
культурны ціск з боку палітычна і 
эканамічна дамінантных «крэолаў» і 
іх маскоўскіх саюзнікаў.

Таму рэальны выбар 
для ўкраінцаў — не паміж 
нацыяналістычнай дыктатурай у 
стылі АУН і ліберальнай дэмакраты-
яй у стылі Еўрасаюза. Большасць з іх 
зрабіла гэты выбар даўно, і фактыч-
на цяпер ніхто, акрамя маргіналаў, 
не адстойвае першай альтэрнатывы 
і не адмаўляе другой. Між тым рэаль-
ны выбар для ўкраінцаў заключаец-
ца ў тым, бараніць нацыянальны 
суверэнітэт, годнасць і ідэнтычнасць 
ці аддаць гэта ўсё на расправу Расіі 
і мясцовым крэолам-украінафобам. 
У гэтых абставінах, варта прызнаць, 
другая частка спадчыны Бандэры 
застаецца актуальнай: патрыятызм, 
нацыянальная салідарнасць, самаах-
вярнасць, ідэалістычная адданасць 
агульным мэтам і каштоўнасцям.

Характэрна, што менавіта гэтая 
частка спадчыны Бандэры і АУН/УПА 
была галоўнай мішэнню саветаў, пра 
што трапна нагадвае нам Матыль: 
«Савецкая прапаганда заўсёды 
дэманізавала нацыяналістаў не 
таму, што тыя парушалі правы чала-
века — урэшце, кім былі камуністы, 
што прыдумалі ГУЛАГ, каб перай-
мацца правамі чалавека, — а за іх 
супраціў сталінскаму кіраванню. За 
перыяд 1944—1955 гг. нацыяналісты 
страцілі больш за 150 000 чалавек, 
тады як праз іх савецкія войскі і 
міліцыя страцілі 30 000; сотні ты-
сяч людзей, якія сімпатызавалі 
нацыяналістам, былі дэпартаваныя 
або зняволеныя ў ГУЛАГу. Пасля-
ваенны нацыяналістычны супраціў 
атрымаў велізарную падтрымку 
ўкраінскага насельніцтва Заход-
няй Украіны менавіта таму, што ён 
быў у апазіцыі да сталінізму з яго 
імкненнем да генацыду. З гадамі 
савецкае кіраванне ўмацавалася, 
актыўная масавая падтрымка змен-
шылася, але нацыяналісты Бандэры 
і надалей сімвалізавалі справу на-
цыянальнага вызвалення». 

Савецкая дэманізацыя 
нацыяналістаў стварыла і 
распаўсюджвала іх глыбока 
ўкаранёны вобраз — вобраз дзікіх 
галаварэзаў без усялякай палітычнай 
або ідэалагічнай мэты, акрамя смерці 
і разбурэння. Больш за ўсё гэты во-
браз укараніўся ў моцна саветыза-
ванай усходняй і паўднёвай Украіне, 
якая была вотчынай камуністычнай 
партыі. Расійцы і расійскамоўныя 
скарысталіся афіцыйнымі падказкамі 
і часта абражалі нацыянальна свя-
домых украінцаў, што адважваліся 
размаўляць на роднай мове, звяр-
таючыся да іх як да „бандэраўцаў“. 

Калі Савецкі Саюз распаўся і на 
яго руінах паўсталі новыя дзяржавы, 
украінцы — як усе іншыя нерасійцы 
— пачалі ставіць пад сумнеў савец-
кую прапаганду і ствараць уласную 
гісторыю.

Тое, што савецкія прапаганды-
сты і гісторыкі старанна ігнаравалі 
або скажалі, стала аб’ектам 
даследаванняў, абмеркаванняў 
і дыскусій. Тое, што расійскія 
шавіністы выкарыстоўвалі як абразу 
— „бандэравец“, — стала ўхвальным 

словам, амаль гэтак жа, як афрааме-
рыканцы прысвоілі слова nigger…» 
[19]

Прасцей кажучы, «абарыген-
ная» частка ўкраінскага грамадства 
не мае і не будзе мець асаблівай 
матывацыі адмовіцца ад сваіх 
нацыяналістычных сімвалаў, пакуль 
іншая, крэольская, частка гэтага 
самага грамадства песціць і памна-
жае сімвалы каланіяльнай заваёвы і 
дамінавання — усіх сваіх незлічоных 
ленінаў-сталінаў, дзяржынскіх 
і кіравых, пятроў і кацярынаў 
«вялікіх» і г.д.

Яраслаў Грыцак мае рацыю: «Мы 
павінны прызнаць падзеленасць 
украінскай гістарычнай памяці як 
факт, з якім нам і нашым нашчадкам 
давядзецца жыць яшчэ даволі доўга. 
Ідэальнай палітычнай развязкай для 
Украіны быў бы пакт пра амнэзію — 
забарона выкарыстоўваць гісторыю 
ў палітычных мэтах — на перыяд, па-
куль краіна стаіць на парозе рады-
кальнай трансфармацыі… Гэта пе-
радугледжвае наяўнасць палітычна 
адказнай эліты і нейтральнага 
арбітра, якому ўсе давяраюць і які 
кантралюе правілы гульні (у Іспаніі 
такім арбітрам быў кароль). Але на-
ват калі б яны цудам з’явіліся, пра 
ўласную гісторыю ўкраінцам не 
дадуць забыць іх найбліжэйшыя 
гістарычныя суседзі — габрэі, 
палякі, расійцы… Украіне трэба вы-
прабаваць іншую, англасаксонскую 
формулу, якая дапускае існаванне 
ў сабе розных, часам узаемавыклю-
чальных, элементаў гістарычнай 
памяці, дзеля стварэння агульнана-
цыянальнага кансэнсусу па форму-
ле „e pluribus unum“- з многіх адна». 

Пакуль гэта выглядае малазд-
зяйсняльнай марай, бо наўрад ці ця-
перашняя Расія пагодзіцца з любым 
украінскім адрозненнем, якое не 
ўкладаецца ў імперскую парадыг-
му. Аднак Варшава, магчыма, пачуе 
гэтыя аргументы, а магчыма, пачуе 
і Брусэль. Яны мусяць прызнаць 
права малых нацый, якім пагражае 
знікненне, мець сваю ўласную па-
мяць. Інакш, як сцвярджае Грыцак, 
агульная еўрапейская памяць будзе 
толькі дамінаваннем моцных і бага-
тых над слабымі і беднымі. «Малыя 
нацыі павінныя мець права шана-
ваць нязручных, неартадаксаль-
ных герояў — пакуль яны шануюць 
гэтых герояў не як сімвалы гвалту 
над іншымі народамі, а як сімвалы 
супраціву ў барацьбе за ўласнае вы-
жыванне і ўласную годнасць. У вы-
падку з Бандэрам справа не ў тым, 
быў ці не быў ён фашыстам — справа 
ў тым, ці ўшаноўвае яго як фашыста 
большасць людзей, што яго шануе».

Нацыянальныя героі звычайна 
не беззаганныя. Індзейцы Лацінскай 
Амерыкі маюць сур’ёзныя агаворкі 
адносна Калумба, чачэнцам цяж-
ка зразумець велікадушнасць 
Жака Шырака, які ўзнагародзіў 
Вялікім крыжом Ганаровага легіёну 
прэзідэнта Пуціна.

І ўсё ж наўрад ці дэпутаты 
Еўрапейскага парламента калі-
небудзь звернуцца да Ізраілю з 
патрабаваннем перайменаваць іх 
галоўны аэрапорт, або папросяць 
гарадскі савет Барселоны прыбраць 
помнік Калумбу, або забароняць 
продаж і нашэнне футболак з Чэ 
Геварам па ўсім Еўрасаюзе на той 
падставе, што таталітарная ідэалогія 
і тэрарыстычная дзейнасць гэтага 
героя абсалютна не адпавядаюць 
«еўрапейскім каштоўнасцям». 

Гістарычная праўда пераважна 
надзвычай складаная і неадназ-
начная, і гісторыя з Бандэрам — не 
выключэнне. Яна мае і цёмныя, і 
светлыя бакі. І важнасць кожнага з 
іх не варта змяншаць або пераболь-
шваць. Яшчэ больш важна не разгля-
даць ні адзін з іх па-за гістарычным і 
сённяшнім кантэкстам.

Мікола Рабчук.

З 20 чэрвеня па 04 ліпеня ў парафіі Езуса Міласэрнага ў 
Віцебску будзе знаходзіцца копія Турынскай Плашчаніцы. На 
працягу двух тыдняў вернікі ўсіх віцебскіх парафій змогуць 
памаліцца пры гэтай “нямой сведцы Хрыстовага ўваскрасення”. 
Праграма чуванняў прадугледжвае сумесныя набажэнствы і час 
на асабістую малітву.

Вакол Бандэры (працяг)
Сёння ў Віцебску праводзілі ў апошні шлях вядома-

га беларускага журналіста Сяргея Буткевіча. 

І н т э р н э т - б і б л і я т э к а 
Камунікат.org узьнікла ў 
2000 годзе, як прыватная 
ініцыятыва і стваралася на 
грамадзкіх пачатках. 

З часам сьціплы збор публікацыяў 
перарос у буйную бібліятэку, якая 
сёньня зьяўляецца адной з найбольш 
папулярных бібліятэкаў у сеціве. 
Камунікат.org – праект Беларускага 
Гістарычнага Таварыства ў Беластоку 
супрацоўнічае з рэдакцыямі многіх 
пэрыядычных выданьняў Беларусі і 
замежжа, з выдавецтвамі і аўтарамі, 
з навукоўцамі і дасьледчыкамі, з 
творцамі розных напрамкаў мастацт-
ва. Па адрасу www.kamunikat.org 
знойдзеце публікацыі як клясыкаў 
беларускай літаратуры, так і мала-
дых пачынаючых аўтараў. Багатыя 
зборы гістарычнай літаратуры і 
кнігаў, недаступных у традыцый-
ных бібліятэках Беларусі, робяць 
Камунікат.org крыніцай інфармацыі 
для студэнтаў і навукоўцаў. 

Тут можна таксама пазнаёміцца 
з навінкамі друку розных краінаў 
сьвету – усё, што выдаецца 
беларусамі і пра беларусаў, навуко-
выя даследаваньні, слоўнікі, мэта-
дычныя дапаможнікі, матэрыялы, 
якія маюць сувязь з беларускасьцю 
ва ўсіх яе праявах, - усё гэта знойдзе-
це на старонках Інтэрнэт-бібліятэкі 
Камунікат.org

Камунікат.org у рамках праекту 
«Беларускія аўтары» дае таксама 
магчымасьць ствараць пэрсаналь-

ныя сайты беларускіх пісьменьнікаў, 
публіцыстаў і дасьледчыкаў, якіх кнігі 
знаходзяцца ў рэсурсах бібліятэкі. 

Распачаў працу таксама новы 
праект - «Беларускія выдаўцы і вы-
давецтвы». Тут ствараюцца інтэрнэт 
сайты зь інфармацыяй пра асобныя 
беларускія выдавецтвы і выдаўцоў. 
На сайтах таксама зьяўляецца 
інфармацыя пра кнігі выдадзеныя 
гэтымі выдавецтвамі, якія знаходзяц-
ца ў рэсурсах Камунікат.org

Праект «Беларускія выдаўцы і вы-
давецтвы» дае магчымасьць больш 
лёгка вандраваць па зборах Белару-
скай Інтэрнэт-бібліятэкі Камунікат.
org, ды знаёміцца з навінкамі друку 
ды напрамкамі дзейнасmці асобных 
выдавецтваў.

Пачынаецца твксама чарговы пра-
ект – «Беларускія выдавецкія сэрыі».

Каб пабываць ў гэтай бібліятэцы ня 
трэба выходзіць з дому – дастаткова 
ўключыць кампутар, не трэба чакаць 
у чарзе па кнігу – яны даступныя 
ўвесь час, ня трэба плаціць за аба-
немент – карыстаньне бібліятэкай 
бясплатнае. 

Заходзьце і карыстайце, калі ла-
ска. Запрашаем!

Кантакт: kamunikat@kamunikat.
org. 

Skype: kamunikat

Камунікат.org запрашае 
да супрацоўніцтва!
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– Как Вы оцениваете 
шансы оппозиционных 
кандидатов на будущих 
президентских выборах?

– В Беларуси нет реаль-
ных выборов в западном 
понимании этого слова. В 
избирательных комиссиях 
отсутствуют представители 
независимых кандидатов. 
Комиссии фактически не 
считают голоса, а пишут про-
токолы «как надо». Поэтому 
мы участвуем не в выборах, а 
в политической кампании.

Я знаю, что существую-
щий режим уже никогда не 
победит в свободных, чест-
ных, равных, справедливых 
выборах. Он исчерпал свой 
кредит доверия. Существую-
щая экономическая и поли-
тическая модель не имеет 
перспектив, и большинство 
белорусов это понимает.

Однако, даже, если шансов 
немного, мы сражаемся за 
победу.

– Не ослабит ли позиции 
отсутствие единого канди-
дата?

– Сегодня мы боремся не 
только за права человека и 
свободу. В стране решается 
вопрос геополитического 
выбора. Большинство демо-
кратических сил выступает 
за европейский путь раз-
вития. Но часть оппозиции 
настаивает на интеграции с 
Россией, введении россий-
ского рубля, признании Осе-
тии и Абхазии.

И тех и других объединяет 
то, что мы против диктатуры. 
Но у нас диаметрально раз-
ный подход к тому, какой мы 
видим нашу Беларусь: неза-
висимой и европейской или 
сателлитом восточного сосе-
да. Не надо удивляться тому, 
что, скорее всего, на выборах 
реально будут бороться три 
кандидата: Лукашенко, про-
европейский и российский 
кандидат.

– Ваша оценка сложив-
шейся в Беларуси ситуации 
на данный момент?

– Ошибка политики Лу-
кашенко, трагическая для 
страны ошибка – в представ-
лении, что можно с помощью 
кнута, угроз, страха, насилия 
и постоянного поиска врагов 
развивать Беларусь.

На сегодня Лукашенко 
полностью исчерпал себя. 

Его идеи – все из вчерашнего 
дня. Агитация и пропаганда 
по-прежнему рисуют ра-
дужные картины, статистика 
фальсифицируется, а на деле 
прогресс есть только там, 
где есть настоящие хозяева, 
толковые руководители на 
местах.

Власть обязана объеди-
нять, мобилизовывать, 
воодушевлять людей, а не 
угнетать их. Нелепая дирек-
тивность, хамство, страх, 
официальная ложь, недове-
рие, понукание во всем – это 
тупиковая модель.

– Что для Вас является 
приоритетом – отношения 
с Россией или с Западом?

– И то и другое одинаково 
важно. Россия – наш страте-
гический партнёр, великий 
сосед. Мы должны построить 
с ней добрососедские, рав-
ноправные, взаимовыгод-
ные отношения. Мы готовы 
учитывать интересы России, 
если они не противоречат 
нашим белорусским интере-
сам.

Что касается Запада, то 
нам жизненно необходимо 
выйти из добровольной са-
моизоляции в отношениях с 
ним. Мы принадлежим к ев-
ропейской цивилизации по 
нашему менталитету, исто-
рии, культуре и должны воз-
вращаться в европейскую 
семью, интегрироваться в 
европейское сообщество. 
Хотя мы осознаем, что этот 
путь будет не простым и, к 
сожалению, не быстрым.

– Как Вы смотрите на уча-
стие Беларуси в военно-
политических блоках?

– По Конституции Бела-
русь – нейтральное государ-
ство. Большинство наших 
сограждан за нейтралитет. И 
сегодня я выступаю за реа-
лизацию этого статуса.

– Вы недавно были в 
США, каков основной итог 
Вашего визита?

– США всегда играли боль-
шую роль в поддержке прав 
человека и демократии в 
моей стране. И я обращался 
к Конгрессу и Сенату, к Гос-
департаменту с просьбой 
сохранить присутствие этой 
великой державы в Белару-
си, несмотря на имеющиеся 
трудности взаимоотноше-
ний с режимом и изменение 

внешнеполитической док-
трины США.

Кроме того, я убеждал аме-
риканских политиков гово-
рить одним голосом с Евро-
союзом в отношении нашего 
государства и поддержать 
критический и обусловлен-
ный диалог Запада и Респу-
блики Беларусь. Это важно 
для укрепления нашей неза-
висимости и либерализации 
внутри страны.

– Евроинтеграция явля-
ется Вашей целью?

– Да. Я – лидер проевро-
пейских сил Беларуси. Наша 
цель – вхождение в ЕС. Хотя 
я отдаю себе отчет, что объе-
диненная Европа сегодня не 
готова к расширению. Ска-
жем честно, мы тоже еще не 
готовы к вступлению.

Сегодняшняя власть Бе-
ларуси никогда не имела 
стратегии развития, только 
тактику выживания. Наша 
стратегия – вступление в ЕС.

– Как Вы оцениваете по-
литику ЕС в отношении 
Беларуси? Что Вам ближе 
– жесткий подход США или 
же политика, проводимая 
последнее время ЕС?

– Я сторонник диалога ЕС 
и Беларуси, даже, несмотря 
на то, что в нашей стране ав-
торитарный режим. Почему? 
Потому что годы самоизоля-
ции Беларуси привели толь-
ко к ухудшению ситуации с 
правами человека, деграда-
ции экономики и к резкому 
увеличению угрозы эконо-
мической независимости 

страны. Диалог открыл воз-
можность модернизации 
нашей страны, укрепления 
нашего экономического су-
веренитета.

Есть ли успех? Есть. Глав-
ный – число сторонников 
евроинтеграции и независи-
мости за эти годы превзошло 
число граждан, желающих 
объединения с Россией. На-
чались важные экономиче-
ские реформы.

А что с либерализацией? 
Диалог не есть гарантия 
демократизации, а только 
шанс на нее. Он предостав-
ляет ЕС инструмент влияния 
на внутреннюю ситуацию в 
Беларуси. Власть не желает 
добровольно отказываться 
от тотального контроля над 
обществом.

Мы знали, что так будет. 
Чтобы иметь успех в этой 
области, необходима ясная 
дорожная карта пошагового 
сближения ЕС и Беларуси. 
Пока что власть вместо ре-
альных шагов пробует зани-
маться имитацией демокра-
тизации.

– Как Вы смотрите на 
уровень белорусского-
литовских отношений в 
данный момент?

– Литва – наш сосед, с ко-
торым мы прошли вместе 
огромный исторический 
путь. Между моим родным 
Гродно и Вильнюсом тысячу 
лет не было границы. Се-
годня Ваша страна в ЕС, мы 
– «последняя диктатура Ев-
ропы».

Нам так важна Ваша со-
лидарность именно в этот 
момент. Кто, если не Вы? Мои 
прадед и прапрадед вместе с 
литовцами и поляками сра-
жались за Свободу в восста-
нии 1863 года, когда на зна-
менах наших предков были 
слова, которые стали извест-
ны во всем мире: «За Нашу и 
Вашу Свободу!»

Для меня очевидно, что 
литовские программы по 
поддержке демократии в 
нашей стране значительно 
сократились. Понимаю: кри-
зис. Да, для Литвы сегодня 
необходимо развитие эко-
номических связей с Бела-
русью, и мы поддерживаем 
этот процесс. Он важен для 
наших стран.

Но я не считаю, что Ваша 
страна должна перейти ис-
ключительно на рельсы 
грустно известной для судеб 
демократии «риалполитик». 
Не сомневаюсь, что важно 
поддерживать и отношения 
с режимом, и с гражданским 
обществом. Будущее за де-
мократической Беларусью.

– Видите ли Вы какое-
либо улучшение ситуации 
с правами человека? Как 
Вы прокомментируете 
последние события, свя-
занные с обысками акти-
вистов кампании «говори 
правду!»?

– Власть хотела бы зани-
маться экономическими ре-
формами и ничего не менять 
в области гражданских и по-
литических прав. В стране 
вновь появились политза-
ключенные, преследуются 
журналисты и демократиче-
ские активисты увольняют-
ся с работы, отчисляются из 
университетов.

Что касается обысков 
участников кампании «Гово-
ри правду», то это очередная 
«зачистка» перед президент-
скими «выборами», которые, 
скорее всего, состоятся в 
конце этого года. Власть 
больше всего боится поте-
рять абсолютный контроль 
над внутренней ситуацией. 
Не умеет она вести диалог 
внутри страны и не желает 
ему учиться. И это главное 
препятствие в современном 
развитии Беларуси.

– Почему Вы решили 
принять участие в прези-

дентских выборах?
– Потому что у меня есть 

внучка Машенька, и я не 
хочу, чтобы она в один пре-
красный день пришла и ска-
зала: «Дедуля, я хочу уехать 
из страны, потому что не 
вижу здесь шансов на само-
реализацию. Не хочу жить во 
лжи и тотальном страхе».

Белорусы – добрый, толе-
рантный, трудолюбивый и 
образованный народ. Они 
заслуживают иной жизни. И 
каждый должен задать себе 
вопрос: «Кто, если не я?»

– В каких сферах, прежде 
всего, на Ваш взгляд, в Бе-
ларуси необходимо произ-
вести преобразования, и 
нужно ли что-либо преоб-
разовывать в стране?

– Если коротко, то я за вве-
дение европейских стандар-
тов.

В политической сфере 
предлагаю демократию вме-
сто самодержавия.

В экономике – за создание 
нормальных условий для ра-
боты вместо диктата. А также 
за максимальное наделение 
людей собственностью.

В идеологии предлагаю 
белорусский патриотизм 
вместо советского.

– Есть ли шансы у Алек-
сандра Лукашенко остать-
ся президентом, и хочет ли 
белорусский народ, по Ва-
шему мнению, перемен?

– Лукашенко может назна-
чить себя в очередной раз 
президентом, быть демокра-
тически выбранным он уже 
не в состоянии.

Все больше моих соотече-
ственников хотят перемен. 
В стране растут протестные 
настроения. Мне это хорошо 
известно, и не только благо-
даря независимым социо-
логическим исследованиям 
(которые у нас официально 
запрещены).

Я очень много езжу по 
стране, знаю, что говорят 
простые белорусы, а не те, 
которых местные власти 
старательно фильтруют 
перед приездом «бацькі». 
Большинство из них не хотят 
кровавых революций, но по-
нимают, что эта модель госу-
дарства себя исчерпала.

Беларусь беременна пере-
менами. Я верю в волю и силу 
духа моего народа.

«БЕЛАРуСЬ БЕРЕМЕННА ПЕРЕМЕНАМи»
Существующий режим не сможет победить в честной борьбе. Об этом и многом другом порталу DELFI рассказал лидер движения «За Свободу» 
Александр Милинкевич.

10 чэрвеня Спартыўны арбітражны суд у Лязане (CAS) прыняў рашэньне ў спра-
ве беларускіх кідальнікаў молата Вадзіма Дзевятоўскага і Івана Ціхана, якія 
абвінавачваліся ў выкарыстаньні допінгу.

CAS адмяніў рашэньне Міжнароднага 
алімпійскага камітэту (МАК) аб 
дыскваліфікацыі Дзевятоўскага і Ціхана і 
пастанавіў вярнуць ім мэдалі Алімпійскіх 
гульняў-2008.

На Алімпіядзе ў Пэкіне Дзевятоўскі стаў 
срэбным прызэрам, а Ціхан — бронзавым.

Пра выяўленьне допінгу ў мачы абод-
вух спартоўцаў кіраўнік Сусьветнага 
антыдопінгавага агенцтва паінфармаваў 
прадстаўніка мэдычнай камісіі МАК у ноч 
на 24 жніўня 2008 году. Алімпійскі фінал у 
мужчынскім кіданьні молата адбыўся 17 
жніўня.

Пэкінская антыдопінгавая лябараторыя 
выявіла ў пробах беларускіх спартоўцаў за-
бароненае рэчыва тэстастэрон. 11 сьнеж-
ня 2008 году дысцыплінарная камісія МАК 

пазбавіла Дзевятоўскага і Ціхана заваяваных 
мэдалёў і дыскваліфікавала спартоўцаў, пры-
чым Дзевятоўскі быў дыскваліфікаваны па-
жыцьцёва, бо ў 2000 годзе ўжо адхіляўся ад 
спаборніцтваў за ўжываньне допінгу.

У пачатку сакавіка 2009 году беларускія 
спартоўцы падалі ў Спартыўны арбітражны 
суд апэляцыю на рашэньне МАК. Абарона 
беларускага боку будавалася на шматлікіх 
парушэньнях падчас забору і аналізу пробаў, 
з-за чаго яны ня могуць быць прызнаныя 
легітымнымі.

Спартыўны арбітражны суд у выніку 
пагадзіўся з такой аргумэнтацыяй, 
устанавіўшы парушэньні ў працы пэкінскай 
антыдопінгавай лябараторыі і ануляваўшы 
вынікі проб для абодвух беларускіх 
спартоўцаў, паведамляе БелаПАН. 

ціхану і дзевятоўскаму вярнулі 
алімпійскія мэдалі

я іду праз дразды — праВяраю пасты
Народны паэт Сяргей Мікулевіч даслаў парталу «Наша Ніва» свой верш, які ўзнік пасля 

чарговых філасофскіх разважанняў А. Лукашэнка пра роль каровы ў жыцці сям‘і.

Я іду праз Дразды — правяраю пасты.
Яшчэ спяць і халопы, і Коля.
Не ўцярплю, як хлапчук, забягу 
                у хляўчук:
Што за раніца без сырадою!

Каб стабільнасць была, каб свірэпка   
    расла,

Каб жыла і квітнела краіна,
На ўвесь свой апарат я накінуў загад:
Гадаваць на падворку скаціну!

У Сідорскага ўчора калоў кабана
(У Сямашкі балон пазычалі).
Зваўся гэны кабан — 
        Антыкрызісны План,
Хоць па сале рэалізавалі.

Год выседжваў Макей для Еўропы курэй,
Толькі выседзеў дэкаратыўных.
А Наташа Пяткевіч вырошчвае змей

Для айчыннай патрэб медыцыны.

Ліда у ЦВК дрэсіруе шпака,
Каб цягаў ёй са скрыні паперкі.
Ломаць, кажуць, гадуе дзіка ў КДК
І для страху бярэ на праверкі.

Пракаповіч у банку завёў хамяка.
Што ён толькі за шчокі піхае?
Зайцаў у Камітэце трымае ваўка —
Той сабак Куляшова ганяе.

Я дабрэю душой ля каровы сваёй…
Што б ні звягалі Дзіма і Вова,
Забяруць Белтрансгаз, і «Белшыну», 
    і МАЗ,
Застанецца нам з Колем карова!

http://nn.by/?c=ar&i=38891
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Имея в своих руках пол-
ноценный и вполне 
перспективой проект 

российско-белорусской эконо-
мической и даже политической 
интеграции, который в 90-е годы 
прошлого века отражал интересы 
и отвечал чаяниям абсолютного 
большинства белорусского наро-
да, А.Лукашенко превратил его в 
систему высасывания из России 
дотаций и ресурсов, доступа к 
рынкам и технологиям. Полтора 
десятилетия меняя обещания и 
намерения на реальные ресурсы 
соседнего государства, белорус-
ский президент в итоге обменял 
российско-белорусскую интегра-
цию на свои бесконечные прези-
дентские сроки.

В итоге, до настоящего вре-
мени, после пятнадцати лет 
российско-белорусской интегра-
ции нет ни одной реально действу-
ющей российско-белорусской 
корпорации – феноменальный 
«успех» белорусского «интегра-
тора».

Сейчас вместо интеграцион-
ного союза двух близких по язы-
ку, культуре, истории народов, 
мы имеем открытое отчуждение 
двух государств и отсутствие 
контактов между главами России 
и Беларуси. Все эти непростые и 
негативные процессы стимули-
ровались открытым предатель-
ством формального «союзника» 
в августе 2008 г., нефтяным шан-
тажом России по всем азимутам, 
бесконечными истериками в бе-
лорусской печати и электронных 
СМИ о том, что «Россия теряет 
Беларусь», многолетней антирос-
сийской кампаний в белорусском 
медиапространстве.

За годы интеграции разоб-
щенность двух народов стала 
видна невооруженным глазом. 
Прежде безупречный в глазах 
россиян имидж белорусского на-
рода, Беларуси и белорусского 
государства не просто потускнел, 
но и подвергся глубокой эрозии. 
Российским политическим клас-
сом А. Лукашенко воспринимает-
ся, как исключительно лживый и 
порочный человек, непрерывно 
под флагом «союзника» предаю-
щий Россию, а белорусы сейчас в 
лучшем случае воспринимаются в 
качестве гастарбайтеров.

К сожалению, мнения рос-
сийского политического класса 
о белорусском президенте все 
более настойчиво переносятся 
на белорусский народ и его про-
тоэлитные группы. С каждым пре-
зидентских сроком А. Лукашенко 
в России нарастает понимание, 
что ситуация в белорусском по-
литическом классе на самом деле 
гораздо сложнее, чем казалось на 
первый взгляд – А. Лукашенко в 
целом устраивает основные элит-
ные группы силовиков, банкиров, 
сельскохозяйственной номен-
клатуры, быстро формирующую-
ся около режима белорусскую 
финансово-ресурсную олигар-
хию. Их всех вполне устраивала 
псевдоинтеграционная игра бе-
лорусского президента.

Истеричная борьба бело-
русского истэблишмента за не-
счастные 15 млн. тонн россий-
ской беспошлинной нефти, что 
разворачивается на наших глазах 
последние полгода, являются 
закономерным итогом белорус-
ской интеграционной политики 
и одновременно демонстраци-
ей того уровня падения статуса 
псевдоинтегратора, до которого 

докатился А. Лукашенко. Каких-то 
5-6 лет назад белорусский прези-
дент имел возможность не только 
получать в практически неогра-
ниченных объемах самые деше-
вые энергоресурсы Евразии, но 
реально мог помочь своей стране 
стать основным транзитным кана-
лом российских энергоносителей 
на Запад. Белорусский президент 
с поразительным, можно сказать, 
с маниакальным упорством похо-
ронил все возможности, что име-
ла республика в силу своей исто-
рии и географии. А. Лукашенко 
сделал все, чтобы Россия полно-
стью закрыла проект второй оче-
реди газопровода «Ямал-Европа», 
своей неадекватной политикой 
фактически пролоббировал на-
чало строительство газопровода 
Nord Stream, и следом (выводы 
из собственных ошибок не были 
сделаны) сооружение нефтепро-
вода БТС-2.

Все годы своей власти бело-
русский президент, как истинный 
националист, вышибал Россию 
из политики и экономики своей 
страны, с которой он же провоз-
глашал бесконечную интеграцию 
за ее счет. Попутно А. Лукашенко 
постепенно вычистил госструк-
туры от граждан Беларуси, ро-
дившихся на территории России, 
оставшиеся должны были отречь-
ся от своей исторической и фак-
тической Родины или же по при-
меру того же О.Пролесковского, 
уроженца Подмосковья, воскли-
цать по поводу и без повода: «Как 
я ненавижу этого Путина (Медве-
дева)».

Сейчас А. Лукашенко клянет и 
проклинает всех вокруг, прежде 
всего Москву, и активно «пере-
водит стрелки» на спонсоров 
российско-белорусской инте-
грации, но по-прежнему считает 
себя маяком интеграционных 
процессов на постсоветском про-
странстве. С тем же успехом Гру-
зия себя считает вершиной демо-
кратии в регионе.

Безусловно, А. Лукашенко не 
имеет никаких шансов на полити-
ческое сотрудничество с Россией. 
Москва его хорошо знает, знает 
цену его обещаниям и гарантиям. 
Учитывается статус и Беларуси, 
которая при всем желании не мо-
жет выступить в роли локомотива 
интеграционных процессов на 
постсоветском пространстве. Ам-
биции Минска в данном случае 
ничем, кроме риторики и риту-
альным надуванием щек, не под-
креплены, так как есть формула 
интеграции: «Интеграционный 
проект имеет перспективу только 
в том, случае, если среди его ини-
циаторов или в его составе имеет-
ся хотя бы один субъект мировой 
экономики и мировой политики». 
На постсоветском пространстве 
такой субъект только один – Рос-
сия...

Андрей Суздальцев, 
Politoboz.com

МогиЛА 
иНТЕгРАЦии

о претензиях мИда Беларуси к россии

Действующая россий-
ская экспортная пошлина 
на нефть является осо-
бо весомым изъятием из 
режима свободной тор-
говли, а взимание с 1 ян-
варя 2010 года вывозной 
таможенной пошлины на 
отдельные категории не-
фтепродуктов, поставляе-
мые в Беларусь из России, 
нарушает положения меж-
дународных обязательств 
Российской Федерации, 
заявили «БЕЛТА» в Мини-
стерстве иностранных дел 
Беларуси.

– Внутренняя россий-
ская цена на газ суще-
ственно ниже цены на газ 
в Беларуси даже с учетом 
транспортных издержек. 
Это создает существенные 
ценовые преимущества 
для российских компа-
ний и производимых ими 
товаров как на внутрен-
нем, так и на белорусском 
рынке и по сути является 
фронтальной субсидией 
всей российской экономи-
ке. Ограничением также 
является предоставление 
ОАО «Газпром» исключи-
тельного права на экспорт 
газа, что является мерой 
нетарифного регулиро-

вания внешней торговли, 
– отметили в белорусском 
внешнеполитическом ве-
домстве.

МИД напоминает, что в 
настоящее время в тор-
говле с Беларусью ино-
странными государствами 
применяются 28 ограни-
чительных мер, в том чис-
ле 9 антидемпинговых и 
5 специальных защитных. 
Наибольшее количество 
ограничительных мер 
применяет Российская 
Федерация (12), Украина – 
6, ЕС – 4, Индия и США – по 
две, Молдова и Кыргыз-
стан – по одной.

– Ограничительные 
меры, применяемые Рос-
сийской Федерацией, на-
носят наибольший эко-
номический ущерб, что 
обусловлено объемом 
торговли и близостью эко-
номических связей между 
нашими странами, – под-
черкивают в министер-
стве.

Так, в России созданы 
неравные конкурентные 
условия для белорусских 
производителей, участву-
ющих в тендерах системы 
государственных закупок. 
Существует ограничение 

доступа белорусских то-
варов к системе россий-
ских государственных 
закупок в виде установ-
ления ценовых префе-
ренций в размере 15% 
только для поставщиков 
российских товаров. Ука-
занные преференции рас-
пространяются только на 
ограниченный перечень 
белорусских товаров. Вве-
дены ограничения на до-
ступ белорусской автомо-
бильной и коммунальной 
техники, производимой 
на территории России, к 
закупке федеральными 
органами исполнитель-
ной власти и субъектами 
РФ с использованием суб-
сидий.

Существует запрет на 
распространение льгот-
ных условий кредитова-
ния в российских банках 
с субсидированием про-
центных ставок и приоб-
ретения сельхозтехники 
в лизинг. Данная мера от-
носится к запрещенным в 
трактовке ВТО импорто-
замещающим субсидиям. 
Применяются ограниче-
ния доступа белорусской 
авто- и сельхозтехники 
для реализации сель-

скохозяйственным то-
варопроизводителям и 
сельскохозяйственным 
потребительским коопе-
ративам на условиях ли-
зинга.

Процедура осуществле-
ния государственного ве-
теринарного и лаборатор-
ного контроля Российской 
Федерации за содержани-
ем антибиотиков в бело-
русской продукции жи-
вотного происхождения, 
а также отсутствия генно-
м о д и ф и ц и р о в а н н ы х 
микроорганизмов и ме-
ламина организована та-
ким образом, что создает 
технические барьеры по 
доступу белорусской про-
дукции на рынок России. 
Кроме того, в России су-
ществуют неравные усло-
вия по регистрации пре-
дельных оптовых цен на 
лекарственные средства 
белорусского и россий-
ского производства. Это 
снижает ценовую конку-
рентоспособность экспор-
та белорусских лекарств 
на российский рынок, так 
как новые условия уста-
навливают преференции 
для российских субъектов 
хозяйствования.

В Министерстве иностранных дел Беларуси выставили ряд претензий к России, в том числе по 
экспорту нефти, цене на газ и ограничению доступа на российский рынок белорусской техники.

ці не састарэў лёзунг “Беларусь – у эўропу”?
На гэтае пытаньне на падставе апытаньня, праведзенага Беларускім інстытутам 

стратэгічных дасьледаваньняў (БІСС) і лябараторыяй “Новак”, адказвае ў “Нашай ніве” ды-
рэктар БІСС Віталь Сіліцкі.

Лёзунг «Беларусь у Эўропу» стаў 
папулярным у сярэдзіне 1990-х. 
Мэта ўступленьня Беларусі ў ЭЗ 
пракралася ў праграмы палітыкаў 
на мяжы тысячагодзьдзя.

Апазыцыя імкнулася «асядлаць» 
гэтую ідэю. Меркавалі, яе ў іх ніколі 
не скрадзе Лукашэнка (як гэта ста-
лася зь незалежнасьцю). Здавала-
ся б, тут жалезная прывабнасьць 
— Эўропа, акіян дабрабыту. Так, 
давядзецца крыху папрацаваць, 
каб туды ўвайсьці, але раз ужо 
залезьлі за перавал, там ужо, як 
той казаў, «усё схоплена» і для дзя-
цей, і для ўнукаў. На пытаньне, ці 
падтрымліваюць яны ўступленьне 
ў Эўразьвяз, тады адказвала «так» 
да 60% рэспандэнтаў.

Рэшткі такіх стэрэатыпаў 
засталіся ў мысьленьні апазыцыі 
і да сёньня. А вось прывабнасьць 
ЭЗ у масавай сьвядомасьці збляк-
ла. Колькасьць «эўраэнтузіястаў» 
скарацілася амаль удвая. Па-
чала яна скарачацца з таго 
моманту, калі ў ЭЗ увайшлі 
цэнтральнаэўрапейскія краіны.

Быль і казка разышліся.
Дык ці варта палітыкам гаварыць 

з народам пра Эўропу? Як паказа-
ла дасьледаваньне, праведзенае 
BISS сумесна з лябараторыяй «Но-
вак», любое замежнапалітычнае 
пытаньне актуальнае для вы-
баршчыка толькі тым, наколькі 
яно вырашае тыя жыцьцёвыя 
праблемы, зь якімі сутыкаецца 
выбаршчык. Гэты фэномэн мож-
на назваць рацыяналізацыяй 
замежнапалітычнага мысьлень-
ня. Яно ў беларускай грамадзкай 
сьвядомасьці «вынесена» з куль-
турнай плоскасьці і амаль цалкам 
знаходзіцца ў плоскасьці рацыя-
нальнага выбару грамадзяніна. 
Эўропа, Расея і г.д. — не 
экзістэнцыйныя мэтафізычныя 

мэты, а сродкі, якія спрыяюць вы-
рашэньню эканамічных праблем.

У анкету было ўключанае 
наўпроставае пытаньне: «Што, на 
ваш погляд, мусіць быць галоўным 
падчас выбару саюзьнікаў 
Беларусі?» Вынік: зь вялізным адры-
вам перамагае адказ «наколькі 
гэта будзе спрыяць паляпшэньню 
эканамічнага становішча».

Адзіная іншая прыкметная 
дамінанта — пытаньні бясьпекі, 
міру і стабільнасьці. «Ідэалягічныя» 
меркаваньні (пытаньні дэмакратыі 
і правоў чалавека, захаваньня куль-
туры і самабытнасьці, захаваньня 
звыклага жыцьцёвага ладу, адрад-
жэньне СССР і г.д.) рэдка набіралі 
5—6% адказаў рэспандэнтаў.

Структура адказаў практычна 
нязьменная сярод прыхільнікаў 
процілеглых замежнапалітычных 
альтэрнатываў. Прычым сярод 
«эўраэнтузіястаў» працэнт тых, хто 
галасуе «кашальком», найвышэй-
шы. Ледзь-ледзь на агульным фоне 
вылучаюцца толькі прыхільнікі 
«незалежнай Беларусі, якая не 
ўступае ні ў якія саюзы». Гэта, да-
рэчы, зусім не нацыяналісты, якія 
грэбліва ставяцца да разбэшчанай 
Эўропы, а прыхільнікі Лукашэнкі, 
запалоханыя «бурлівым морам» 
і перш за ўсё Расеяй, якія арыен-
туюцца выключна на беларускую 
ўладу як на абаронцу.

Менш за палову беларусаў ча-
кае, што ўступленьне ў ЭЗ пры-
вядзе да павышэньня іх жыць-
цёвага ўзроўню, нашмат меншая 
доля чакае паляпшэньня жыцьця 
пэнсіянэраў, ключавога электа-
ральнага блёку ў Беларусі. Паляп-
шэньня сытуацыі з правамі чала-
века чакае таксама менш за палову 
рэспандэнтаў. Найбольш моцнае 
станоўчае чаканьне — новыя пэр-
спэктывы для моладзі.

А вось чаканьне нэгатыўных 
наступстваў уступленьня ў ЭЗ 
відавочна дамінуе, перш за ўсё 
чаканьне росту цэнаў і «ўцечкі 
мазгоў». Што дзіўна, грамадзтва 
не згаджаецца з высновай пра-
паганды, што сяброўства ў ЭЗ 
прывядзе да масавага закрыць-
ця прадпрыемстваў. У цэлым 
грамадзкія чаканьні малююць 
дастаткова адэкватную карціну 
будучыні, калі ўзгадаць досьвед 
эўраінтэграцыі суседзяў Беларусі.

За ЭЗ выступае больш за 60% 
моладзі і толькі 11% пэнсіянэраў, 
больш за 50% асобаў з вышэйшай 
адукацыяй і толькі 2—3% — з па-
чатковай. І справа ня проста ў куль-
турнай адсталасьці ці прапагандзе 
— розныя сацыяльныя групы до-
бра разумеюць, ці змогуць яны 
адаптавацца да «новага жыцьця».

Такая карціна чаканьняў 
павінная даць цалкам выразны 
ўрок палітыкам, што імкнуцца 
сабраць палітычны капітал на 
некалькіх прывабных лозунгах.

У закліку «Беларусь у Эўропу» 
няма былой сэксапільнасьці. 
Эўропа — гэта хутчэй ужо абрыд-
лы сужыцель, ад якога (як і ад 
Расіі) чакаюць не столькі жарсьці, 
колькі практычных рэчаў. І таму, 
размаўляючы з электаратам 
пра Эўропу, вы не можаце не 
абыходзіць тэмаў, якія электарат 
ад ЭЗ адштурхоўваюць. У першую 
чаргу гэта пытаньні сацыяльнай 
сфэры, пэнсійнай палітыкі, аховы 
здароўя, ЖКГ.

Калі вы зможаце пераканаць 
выбаршчыкаў, што супрацоўніцтва 
з ЭЗ тут дапаможа — у вас ёсьць 
шанец, калі не — вы па ранейшаму 
будзеце зьдзіўляцца, чаму народ 
не вабіць цукерка ў сіняй абгортцы 
з бліскучымі зорачкамі.


